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Zápis ze schůze Výboru pro regiony 
Rady vlády pro nestátní neziskové organizace 

 
Úřad vlády České republiky – 10. prosince 2010 

 
 

Přítomni / Omluveni: viz prezenční listina (Příloha č. 1 k zápisu). 

Schůzi Výboru pro regiony Rady vlády pro nestátní neziskové organizace (dále jen 
„Výbor“) řídil jeho předseda Ing. R. Haken. 

 
Program schůze 
 

1) Zahájení, úvod 

2) Informace k dohodám o partnerství mezi krajskými samosprávami a neziskovým 
sektorem a jejich naplňování 

3) Příprava na nové programovací období Evropské unie 
Mgr. Stanislav Schneidr, Odbor evropských záležitostí Ministerstva pro místní rozvoj 

4) Agrární komora České republiky a její spolupráce s nestátními neziskovými 
organizacemi 
Ing. Jan Záhorka, poradce prezidenta Agrární komory České republiky 

5) LEADER – program založený na partnerské spolupráci mezi veřejnou správou, 
podnikatelským a neziskovým sektorem. Příklad ze Středočeského kraje – Místní 
akční skupina Region Pošembeří, o.p.s. 
Mgr. Miroslav Oliva, ředitel Regionu Pošembeří, o.p.s. 

6) Různé 

Ad 1) Zahájení, úvod 

Schůzi Výboru zahájil Ing. R. Haken, přivítal přítomné a představil program dnešní 
schůze s tím, že její náplní budou zejména prezentace. Informoval přítomné, že stále ještě 
nebyl jmenován zmocněnec vlády pro lidská práva, takže všechny další změny ve struktuře 
Rady vlády pro nestátní neziskové organizace (dále jen „RVNNO“) a jejich výborů ještě 
neproběhly. 

Ad 2) Informace k dohodám o partnerství mezi krajskými samosprávami a neziskovým 
sektorem a jejich naplňování 

Ing. R. Haken uvedl, že k tomuto tématu již Výbor uspořádal dva workshopy. Dohody 
zatím nejsou podepsány v těchto krajích: Moravskoslezském, Královéhradeckém, 
Jihočeském, Olomouckém, Středočeském a v Praze. 
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Mgr. K. Morávková konstatovala, že v Liberci byla uzavřena smlouva na jeden rok, 
a to rok 2010. Zatím se nedaří uzavřít další smlouvu. 

L. Kubový uvedl, že pomáhají nově vzniklé Asociaci nestátních neziskových 
organizací Jihočeského kraje. 

Ad 2) Příprava na nové programovací období Evropské unie 

Mgr. S. Schneidr z Odboru evropských záležitostí Ministerstva pro místní rozvoj 
podal přítomným informace o aktuální situaci ohledně přípravy na nové programovací období 
Evropské unie (dále jen „EU“), a to jak z pohledu České republiky, tak z pohledu Evropské 
komise. Dále se zmínil o revizi rozpočtu EU, o přípravě nové finanční perspektivy a o tzv. 
páté kohezní zprávě, která obsahuje návrhy na reformu kohezní politiky po roce 2013. Na 
závěr prezentoval některé základy pozice České republiky k těmto tématům. 

V diskusi uvedl Ing. R. Haken, že na poslední schůzi Výboru pro EU RVNNO bylo 
dohodnuto, že během ledna / února 2011 budou sepsány připomínky českých nestátních 
neziskových organizací (dále jen „NNO“) k procesu přípravy nového programovacího období 
EU. Podněty předá Ing. R. Haken jako člen Evropského hospodářského a sociálního výboru. 
Mgr. S. Schneidr požádal, aby Ministerstvo pro místní rozvoj obdrželo tuto zprávu v kopii. 

Mgr. K. Morávková kritizovala systém certifikace. Označila ho za nákladný 
a způsobující bariéry. 

Ing. R. Haken zdůraznil, že je nutné NNO chápat jako partnery pro programování 
dalšího období. V České republice je dle něj uplatňován a podporován pouze princip 
vertikálního, tj. politického partnerství jednoho sektoru – různých úrovní veřejné správy: 
města, kraje, stát. V něm v podstatě chybí hospodářští a sociální partneři. Méně se již pracuje 
s partnerstvím mezi sektory na horizontálním principu, kde je pochopitelně důležitá 
i proporcionalita zastoupení neziskového sektoru. 

Ing. D. Žárský požadoval, aby do budoucna byla předem stanovena pravidla pro 
kofinancování, aby se nestávalo to, co teď, kdy NNO kofinancuje 15 % a organizace 
zřizovaná krajem 7,5 %. Uvedl, že Česká republika používá přísnější pravidla, než EU. 
Příjemci pomoci musí striktně dodržovat všechna pravidla a termíny, kdežto poskytovatelé 
podpory nejsou vázáni ničím a nejsou sankcionováni. Ing. D. Žárský zmínil i problematiku 
uznatelnosti nákladů projektu. 

Ing. Z. Brzobohatá se dotázala, jaký zaujme Ministerstvo pro místní rozvoj postoj 
k redukci počtu operačních programů. Tendence jsou spíše omezovat regionální operační 
programy, ovšem ukazuje se, že tyto programy čerpají pomoc daleko lépe než sektorové 
operační programy. Mgr. S. Schneidr uvedl, že diskuse o novém programovacím období by 
neměla začínat debatou o počtu operačních programů. Tématem by měl být spíš obsah. 

Ing. D. Žárský dále požadoval, aby nedocházelo ke změnám metodiky a závazné 
ukazatele v průběhu realizace projektu. 

Ing. R. Haken doporučil zabývat se vážně systémem sběru připomínek a návrhů pro 
nové programovací období EU. 
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Ing. I. Voleš doporučil Ministerstvu pro místní rozvoj, aby vydalo jakousi metodiku 
pro zapojování NNO do rozhodovacích procesů pro kraje. 

Mgr. M. Horská upozornila, že spolupráci ziskového, neziskového sektoru a veřejné 
správy v minulém období podpořilo opatření 3.3 Společného regionálního operačního 
programu. Jeho pokračování se však v České republice neujalo. 

L. Kubový upozornil, že někteří právníci jim dokonce radili, aby zažalovali Českou 
republiku u Ústavního soudu za to, že vylučuje neziskový sektor jako konečné příjemce 
z některých výzev. Ing. R. Haken k tomu uvedl, že je elegantnější cesta – neziskový sektor 
může prostě oficiálně odstoupit ze všech procesů a oznámit to (a důvody, které ho k tomu 
vedly) Evropské komisi. Česká republika by pak měla problém s nedodržováním 
doporučených postupů. 

Mgr. S. Schneidr poděkoval za všechny podněty a slíbil, že je předá dál. 

Ad 4) Agrární komora České republiky a její spolupráce s nestátními neziskovými 
organizacemi 

Spolupráci Agrární komory České republiky s NNO prezentoval její zástupce Ing. J. 
Záhorka, poradce prezidenta komory. Uvedl, že Agrární komora České republiky vznikla ze 
zákona, nemá povinné členství a v současné době je jejími členy cca 85 % – 90 % zemědělců. 
Jejím posláním je hájení a prosazování zájmů svých členů. Ing. J. Záhorka uvedl, že 
z neziskového sektoru spolupracuje komora zejména se Spolkem pro obnovu venkova České 
republiky a s Národní sítí místních akčních skupin České republiky. 

G. Mazalová konstatovala, že Sdružení obrany spotřebitelů spolupracuje a Agrární 
komorou České republiky již delší dobu. 

Mgr. K. Morávková uvedla, že se v Libereckém kraji snažili kontaktovat krajskou 
Agrární komoru. V současné době se snaží vytvořit společný projekt. Dále uvedla, že na 
posledním workshopu Výboru bylo dohodnuto, že členové Výboru pošlou své návrhy 
a požadavky na krajská servisní střediska NNO. Mgr. K. Morávková přislíbila, že vytvoří 
tabulku v MS Excel a pošle jí všem jako vzor pro vyplnění. Ing. J. Záhorka dodal, že 
v Libereckém kraji není krajská agrární komora, ale Regionální agrární rada Libereckého 
kraje, jejímiž členy nejsou jen zemědělci, ale i obce, krajský úřad apod. 

Ad 5) LEADER – program založený na partnerské spolupráci mezi veřejnou správou, 
podnikatelským a neziskovým sektorem. Příklad ze Středočeského kraje – Místní akční 
skupina Region Pošembeří, o.p.s. 

Využití programu LEADER prezentoval Mgr. M. Oliva, ředitel Místní akční skupiny 
Region Pošembeří, o.p.s. Zdůraznil, že LEADER není technická pomoc, ale metoda a zároveň 
i program. LEADER buduje partnerskou strukturu zdola. V České republice existuje cca 150 
místních akčních skupin, v současné době je jich ze strategického plánu LEADER podpořeno 
112. Na celé období je vyčleněno 5 mld. Kč. Místní akční skupiny fungují jako administrátoři 
jednotlivých projektů. 
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Ing. R. Haken uvedl, že Evropský hospodářský a sociální výbor se snaží prosadit, aby 
místní akční skupiny mohly administrovat i jiné projekty, než jen z oblasti zemědělství 
a rozvoje venkova. 

Ad 6) Různé 

Bc. L. Krajdl, Mgr. K. Morávková a L. Kubový podali přítomným informaci o dalším 
konání Týdnů pro neziskový sektor od 1. února 2011 do 31. března 2011. Tématem bude 
dobrovolnictví. 

Ing. R. Haken uvedl, že na evropské úrovni existuje iniciativa, která si klade za cíl 
vytvořit databázi NNO, které budou přizývány ke konzultacím na různá témata. Nyní se tvoří 
struktura. Podle Ing. R. Hakena by bylo vhodné, abychom tuto strukturu využili při tvorbě 
databáze NNO v České republice. 

Ing. R. Haken dále shrnul situaci chybějících zástupců některých krajů ve Výboru. Do 
budoucna navrhl zachovat systém zastoupení všech krajů. Zástupci krajských NNO by měli 
mít i své zástupce. Ing. R. Haken navrhl, aby krajská samospráva měla vždy dva zástupce – 
na politické i úřední úrovni. Politický zástupce by se měl zúčastňovat schůzí Výboru nejméně 
dvakrát do roka. Úředník by se měl zúčastňovat všech schůzí. Krajský zástupce NNO by měl 
mít na vyžádání přímý přístup ke krajskému politikovi. Ostatní partneři by měli být členy 
Výboru i nadále. Mgr. V. Božek, CSc. s tímto systémem souhlasil. 

Usnesení: 

• Výbor pro regiony doporučil, aby dohody mezi krajskými samosprávami 
a nestátními neziskovými organizacemi byly uzavřeny ve všech krajích České 
republiky. 

• Výbor pro regiony doporučil, aby po vzoru krajských smluv byly uzavírány 
i smlouvy na nižší úrovni samospráv. 

 
 
 
                Ing. Roman Haken, v.r. 
           předseda Výboru 
 
 
Zpracoval: Ing. Martin Vyšín 

Sekretariát RVNNO 
 


